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Poslanecký klub ANO 
čeká personální uragán
Třetina současných záko-
nodárců, která se dostala 
do Poslanecké sněmovny 
za hnutí Andreje Babiše, 
skončí. Neprojde stranic-
kým sítem nominací pro 
nadcházející volby. U ČSSD 
to má být pětina. str. 2

Letiště má na přípravu 
ranveje dalších pět let
Vedení Letiště Praha může 
pokračovat v přípravě 
stavby paralelní vzletové 
a přistávací dráhy. Minis-
terstvo životního prostředí 
po několikaměsíčním 
posuzování prodloužilo 
platnost klíčového souhlasu 
se stavbou z hlediska vlivů 
na životní prostředí. str. 6

Zhodnocení konkurentů 
bitcoinu láme rekordy
Loňský rok patřil, co 
do výše měnového zhodno-
cení, bitcoinu. Letos vedou 
jeho deriváty jako dash, 
ethereum či monero. Celko-
vá hodnota alternativních 
kryptoměn se v poměru 
k bitcoinu zvýšila na 28 pro-
cent a nominálně dosahuje 
šesti miliard dolarů. str. 9
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O politicích  
a kmotrech
Dějí se horší věci než 
v době Palerma, říká 
podnikatel Tomáš 
Hrdlička.

ROZHOVOR
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MARTIN ČABAN:

Přes ČR zas pojedou US 
vojáci. A teď si nejsem jistej: 
Jestliže je jejich vrchní velitel 
DT, tak už je to na pohodu, 
nebo je to pořád invaze?

twitter.com/e15news

Nové jaderné bloky  
by měl stavět stát
Zisk společnosti ČEZ se loni 
smrskl o osm miliard na  
19,6 miliardy korun. I kvůli  
tomu má být dividenda nižší:  
33 korun na akcii. Jak vysoká 
bude v budoucnu, určí dohoda 
ČEZ se státem o tom, kdo postaví 
nové jaderné bloky. „Model, kdy 
bude elektrárnu stavět stát, má 
své výhody. Povede k nižší ceně 
elektřiny pro spotřebitele,“ říká 
šéf energetické skupiny Daniel 
Beneš. 
TRHY A SVĚTOVÁ EKONOMIKA / str. 8

Ústava  
v zajetí voleb
Chuť politiků opravit českou ústavu 
ještě nikdy nebyla tak velká  
jako v právě končícím  
volebním období.

TÉMA

str. 4
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Přistěhovalci a roboti
Do Česka se loni přistěhovalo 37,5 tisíce lidí, 
vystěhovalo se jich 17,5 tisíce. Nově příchozí 
jsou nadále nejčastěji Slováci, Ukrajinci 
a Rumuni. Díky jim. Jen pro připomenutí, 
v Česku je 150 tisíc volných pracovních míst. 
Firmy nemohou růst, jak by chtěly, nemají 
lidi. Chtělo by to nějaký plán. Lepší než jen 
nedávno schválené zvýšení kvóty na pracov-
ní víza pro Ukrajince ze 400 měsíčně na 800. 
Co takhle uvolnit státní zaměstnance, kte-
rých máme už pár let každoročně o nějakých 
sedm tisíc víc?

Jistě, roboti. Investice do koupě robotů se 
vrátí za pár let, a navíc (zatím) nezakládají 
odbory. S automatizací počítá skoro každá 
firma. Uvolněné pracovníky posunou na jiná 
místa. Proto se tento postup nedoporučuje 
pro veřejnou správu, pro přebytečné úřední-
ky by musela vymyslet další nové úkoly.

Vláda projedná akční plán naplnění národ-
ní strategie ochrany práv dětí. Podle něj by 
se do roku 2020 přestaly umisťovat malé děti 
do ústavů a peníze by se přesunuly do práce 
s ohroženými rodinami a do náhradní rodin-
né péče. Což o to, plán to je. Nikoli ale akční. 
Podle zmíněné strategie se neměly děti do tří 
let posílat do ústavů od roku 2014. Ve hře je 
budoucnost dětí, které si budou za patnáct 
dvacet let hledat práci. Lepší životní šance 
mají děti z rodiny než z ústavu. Co dodat?

n Třetina současných 
zákonodárců, která se 
dostala do Poslanec-
ké sněmovny za hnutí 
Andreje Babiše, skončí. 
U ČSSD to má být pětina.

Pavel Otto

Málo srozumitelná nebo nulová 
komunikace s voliči prostřed-
nictvím médií a nízký počet 
předložených návrhů zákonů. 
To jsou kritéria pro posouzení 
práce zákonodár-
ců, která zajímají 
vedení ANO 
v čele s Andrejem 
Babišem a šéfem 
poslanců hnutí 
Jaroslavem Fal-
týnkem. Hlavně 
oni rozhodnou, 
kdo se dostane 
na volitelná místa 
kandidátek pro 
říjnové volby 
do Poslanec-
ké sněmovny. 
Podle dostupných informací 
nominačním sítem neprojde 
třetina ze 47 současných členů 
klubu, na některých je nejistota 
patrná. Nejčastěji padají jména 
Martina Komárka a Matěje 
Fichtnera. 

Srovnatelně velký klub ČSSD 
s padesáti členy čeká menší 
obměna. Na nedávném sjezdu 
strany se v kuloárech hovořilo 
o tom, že zcela jistě skončí deset 
poslanců, které mají nahradit 
nové tváře. Kromě výběru kan-
didátů záleží na volebním zisku 
partají.

Na podporu lokálních buněk 
se už zájemci o poslanecké 
lavice v dresech ANO spoléhat 
nemohou, o konečné podobě 
kandidátek rozhoduje výhradně 
předseda. Pravomoc libovolně 
škrtat a doplňovat jména či 

měnit jejich po-
řadí odsouhlasil 
Babišovi únorový 
sněm hnutí. U so-
cialistů je proces 
schvalování složi-
tější, uzavřen má 
být do prázdnin.

„Jestli Andreje 
Babiše něco sku-
tečně štve, je to 
špatná práce lidí 
reprezentujících 
ANO na jakékoliv 
úrovni, tedy v par-

lamentu, v krajích i v komunální 
politice. Dokáže se jich velice 
rychle zbavit,“ shodují se zdroje 
blízké špičkám ANO a připo-
mínají veřejnou dehonestaci 
a následné odvolání olomoucké-
ho hejtmana Oty Košty. 

S poslanci to má šéf hnutí 
a jeho pravá ruka Faltýnek 
o něco těžší. Pokud nejsou 
loajální, mohou dopadnout jako 
Kristýna Zelienková, která byla 
nucena kvůli odlišným názorům 
na EET klub opustit. 

Na rozdíl od Komárka 
a Fichtnera nemají problémy 
s vystupováním na veřejnosti 
například Bohuslav Chalupa, 
Ivan Pilný, Jan Volný, Martin 
Kolovratník nebo Jiří Zlatuška. 
Ti by měli mít volitelná místa 
na kandidátkách jistá. 

Uchazeči o zvolení z řad 
sociální demokracie musejí 
o podporu usilovat napříč 
stranou. „Proces sestavování 
kandidátek začíná nominacemi 
místních organizací, o nichž pak 
jednají okresní a krajské výbory. 
To je fáze, v níž se nacházíme 
teď,“ uvedl předseda klubu 
ČSSD Roman Sklenák s tím, že 
za tři týdny projedná kandidát-
ky předsednictvo oranžových. 
„Nakonec se finální podoba 
listin předloží k posouzení všem 
členům v daném kraji, kteří 
o nich hlasují,“ dodal.

Poslanecký klub ANO 
čeká personální uragán

Protagonisté dne

Jaroslav TVRDÍK

ČLEN PŘEDSTAVENSTVA CEFC 

Recep ERDOGAN

PREZIDENT TURECKA

Antoni MACIEREWICZ

POLSKÝ MINISTR OBRANY

Díky změně vzdělávání zdravotníků 
už nebudou čínští lékaři v klinice 
CEFC závislí na povoleních od 
ministra zdravotnictví.

str. 3

Kvůli svým stále sílícím výrokům 
a hrozbám vůči Evropě se zde 
turecký prezident rychle stává 
nevítanou osobou.

str. 10

Vnitropolitický boj v Polsku dostal 
další rozměr, když Macierewicz 
podal trestní oznámení na bývalého 
premiéra Donalda Tuska. 

str. 11

Zápisník  
Adély Čabanové
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Pravomoc 
libovolně škrtat 
a doplňovat jména 
či měnit jejich 
pořadí odsouhlasil 
Babišovi únorový 
sněm hnutí.

BEZ JISTOTY. Na rozdíl od svého stranického místopředsedy a ministra životního prostředí Richarda Brabce 
(ANO) se Martin Komárek (vpravo) po příštích volbách do sněmovny možná dostane již jen jako divák.
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n Sněmovna naděluje 
čínskému investorovi – 
novela zákona umožní 
specialistům na tradič-
ní čínskou medicínu 
v Česku snáze léčit.

Adéla Čabanová

Jen poslední čtení zbývá 
ve sněmovně novele záko-
na, která zavede oficiální 
zdravotnický vzdělávací obor 
specialista tradiční čínské 
medicíny. 

Do novely zákona o nelé-
kařských zdravotnických 
povoláních to chce vetknout 
poslanec Rostislav Vyzula 
(ANO). Návrh se zaštiťuje 
zájmem regulovat stávající 
léčitele. Usnadní ovšem pře-
devším chod Centra tradiční 

čínské medicíny ve Fakultní 
nemocnici v Hradci Králové. 

V rámci něj by měla zhruba 
od poloviny roku 2019 fungo-
vat nová klinika, kde bude pů-
sobit asi třicet lékařů včetně 
osmi terapeutů z partnerské 
nemocnice v Šanghaji. 
Do její výstavby dá 
šanghajská CEFC 
270 milionů 
korun.

Hradecké 
centrum je 
nejspíš jedi-
ným místem, 
kde dnes lidé 
se vzděláním 
v tradiční čínské 
medicíně oficiálně 
poskytují zdravotnické 
služby, nejen poradenství. 
Většinou mají vystudovaný 
čínský magisterský obor, 
který kombinuje západní 

a tradiční čínskou medicínu. 
České povolení ale mají jen 
na dobu určitou od ministra 
zdravotnictví. Pokud bude 
schválena novela, mohli by 
dostat zdravotnickou odbor-
nou způsobilost, která nebude 

časově omezená. K tomu 
budou potřebo-

vat takzvanou 
nostrifikaci 

od vysoké ško-
ly, která bude 
u nás čínské 
terapeuty učit. 
Nebudou tak 

závislí na tom, 
jestli jim 

ministr dočasné 
povolení opět udělí. 

„Z hlediska procedury 
se systém zjednoduší,“ popi-
suje Ondřej Macura z tisko-
vého oddělení ministerstva 
zdravotnictví.

České lékařské špičky se 
mnohdy stavějí k tradiční 
čínské medicíně skepticky 
kvůli neprokázaným účinkům 
a její podporu ze strany mini-
sterstva zdravotnictví vnímají 
jako politickou úlitbu Číně. 
Propagátoři tradiční čínské 
medicíny jim vzkazují, že 
jsou zbytečně rigidní a že lidé 
o tyto metody mají zájem.

Některé vstřícné kro-
ky vůči Číně v minulosti 

vzbudily diskuze. Například 
když loni vydali nejvyšší 
představitelé České repub-
liky prohlášení, ve kterém 
se distancovali od setkání 
některých českých politiků 
s dalajlamou a ujistili Čínu 
o respektu k jejím hranicím. 
Kontroverzní byla i opatře-
ní, která provázela loňskou 
historicky první návštěvu 
čínského prezidenta v Česku.
 Více E15.cz

Nový zdravotnický obor 
pomůže čínské klinice CEFC

www.E15.cz | 3 |
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ZELENÁ PRO ČÍNSKOU MEDICÍNU. Čeští lékaři se často na tra-
diční čínské léčebné metody dívají s nedůvěrou.
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Babiš napsal dopis 
Sobotkovi
Vicepremiér a ministr 
financí Andrej Babiš (ANO) 
tvrdí, že ho sněmovna bez 
důkazů obviňuje z daňových 
podvodů a chce ho i soudit, 
takové jednání označuje 
za lynč. Napsal to v dopisu, 
jímž odpovídá premiérovi 
Bohuslavu Sobotkovi (ČSSD) 
na výzvu k vysvětlení svých 
příjmů a finančních trans-
akcí.

Obyvatel Česka je  
10,58 milionu 
Počet obyvatel ČR se loni 
zvýšil zhruba o 25 tisíc 
na 10 578 820. Více lidí se 
také narodilo, než zemřelo. 
Do země se přistěhovalo 
37 503 lidí, vystěhovalo se 
jich 17 439. Češi loni uzavřeli 
téměř 50 800 sňatků, což je 
nejvyšší počet za posledních 
osm let. Předběžné údaje 
zveřejnil Český statistický 
úřad. /čtk/

Krátce

Končící šéf Akademie věd ČR 
Jiří Drahoš se ještě definitivně 
nerozhodl, zda se bude uchá-
zet o funkci prezidenta. Bě-
hem sněmu AV ČR však řekl, 
že o kandidatuře seriózně 
přemýšlí. Drahoš v čele akade-
mie skončí v pátek a další den 
převezme funkci předsedkyně 
Eva Zažímalová. 

Pravděpodobnost své 
kandidatury nechtěl Drahoš 
procentuálně vyjádřit. „Slíbil 

jsem, že po ukončení svého an-
gažmá, nejpozději do nějakých 
deseti dnů, bych své definitiv-
ní rozhodnutí řekl, teď bych 
nerad specifikoval ani pro, 
ani proti,“ prohlásil. Příjemně 
ho překvapila podpora šéfa 
Senátu Milana Štěcha (ČSSD), 
který na sněmu řekl, že by si 
přál, aby se Drahoš ujal nějaké 
veřejné funkce. Spekulovalo se 
i o tom, že by Drahoše mohli 
podpořit lidovci. /čtk/

Drahoš: O prezidentské 
kandidatuře uvažuji

 Do výstavby  
nové kliniky v Hradci 

Králové dá čínský partner

270
milionů korun.

http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/novy-zdravotnicky-obor-darek-pro-cinskeho-investora-1330241
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n Časová tíseň sice 
odrazuje politiky 
od velkolepých vizí 
změn Ústavy České 
republiky, nedá se ale 
vyloučit, že určité ná-
pady na revizi „záko-
na zákonů“ se stanou 
součástí kampaně 
před podzimními par-
lamentními volbami.

Jana Havligerová 

Chuť politiků opravit českou 
ústavu ještě nikdy nebyla tak 
velká jako v právě končícím vo-
lebním období. Přetlak všech 
návrhů zákonů ležících ve sně-
movně je ovšem obrovský, tak-
že převratných změn v tomto 
bodě se už nedočkáme. To 
ale neznamená, že se ústava 
nezmění. Ne náhodou řada 

návrhů přichází z řad hnutí 
ANO a z Pražského hradu. 
Pokud podzimní parlamentní 
a následující prezidentské 
volby potvrdí mocenský blok 
Babiš–Zeman, revize ústavy 
bude první na ráně.

SNĚMOVNÍ ÚSCHOVNA
Ve sněmovně je už delší dobu 
zaparkováno několik ústav-
ních zákonů. Jeden z nich 
je ve druhém čtení, devět 
ústavních zákonů je v prvním 
čtení, ani jeden z nich ale 
dolní komora parlamentu 
ještě nezačala projednávat. 
Nejsou to ovšem jen posla-
necké návrhy. 

Vlastní představu na kon-
krétní změny schválila i vlá-
da. Podle ní by se měl změnit 
postup při jmenování členů 
bankovní rady České národní 
banky. Návrhy prezidenta by 
měl propříště posvětit Senát, 
obdobně jako tomu je u kan-

didátů na ústavní soudce. 
Navrhuje se také zavedení 
takzvaného klouzavého man-
dátu − ministři by po dobu 
svého setrvání ve funkci 
byli zbaveni poslaneckých 
povinností. Změnit by se měla 
například i lhůta, kterou má 
k projednání sněmovnou 
schválených zákonů Senát, 
a to ze současných třiceti 
na 60 dnů.

ZMĚNY CHTĚJÍ I SENÁTOŘI
V horní komoře parlamentu se 
zase rodí nápady, jak změnit 
systém voleb do Senátu tak, 
aby k nim chodilo více lidí. 
Jednou z možností je zavedení 
jednokolového systému voleb 

podle australského vzoru. 
Méně radikální návrh kal-
kuluje s tím, že mezi prvním 
a druhým kolem voleb by mís-
to dnešního odstupu jednoho 
týdne byly týdny dva a lidé by 
hlasovací lístky dostali do poš-
tovních schránek. Jednoko-
lovou volbu navrhl exministr 
pro legislativu Jiří Dienstbier 
(ČSSD). Variantu, podle níž by 
se senátní finále konalo dva 
týdny po kole prvním podobně 
jako u prezidentských voleb, 
inicioval předseda Senátu 
Milan Štěch (ČSSD). 

Předsedkyně senátní 
ústavní komise Eliška Wag-
nerová (SZ) se domnívá, že 
právě tyto návrhy by mohl 
Senát nabídnout dolní ko-
moře parlamentu k projed-
nání po říjnových volbách. 
Naopak pro to, aby se ještě 
před volbami prodloužila 
technická lhůta, kterou má 
horní komora parlamentu 

Ústava v zajetí voleb

2017
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na projednávání zákonů už 
schválených sněmovnou, by 
byli senátoři všemi deseti.  

TOUHA PRAŽSKÉHO HRADU
Prezident Miloš Zeman už 
delší dobu pokukuje po sil-
nějších pravomocích hlavy 
státu. V posledních týdnech 
si přímo řekl o zákonodárnou 
iniciativu, tedy o právo na-
vrhovat zákony. Právo, které 
neměli ani jeho předchůdci 
Václav Klaus a Václav Havel. 
Na rozdíl od nich byl však 
Zeman zvolen v přímé volbě, 
zavedení přímé volby si o de-
batu o pravomocích českého 
prezidenta do jisté míry říká.

Snahu měnit ústavu 
v tomto bodě ale současná 
politická reprezentace nemá. 
Na Zemanovu vizi okamžitě 
zareagoval šéf sociálních de-
mokratů, premiér Bohuslav 
Sobotka, se slovy, že ČSSD 
rozhodně nehodlá prezi-
dentské pravomoci nijak 
posilovat a platí to i o tvorbě 
zákonů. K dlouhodobým 
přáním Zemana pak patří 
zavedení povinnosti chodit 
k volbám.

Novela, která leží ve sněmovně a zatím 
nedošlo na její projednávání, by měla 
rozšířit právo vlády rozhodnout o vyslání 
vojáků do ciziny bez souhlasu parlamentu. 
Nyní může vláda poslat české vojáky 
do zahraničí omezeně, nejvýše na šedesát 
dnů. Ústava přitom hovoří o plnění závazků 
z mezinárodních smluv o společné obraně 
proti napadení, o účasti na mírových 
operacích podle rozhodnutí mezinárodní 

organizace za souhlasu přijímajícího státu 
a o účasti na záchranných pracích při živelních 
pohromách a průmyslových nebo ekologických 
haváriích. Předloha má tyto okruhy zrušit. 
Kabinet by tak mohl rozhodnout například 
o vyslání vojáků k záchraně českých občanů 
v zahraničí v případě jejich ohrožení. Novela 
by usnadnila také vyslání jednotek armády 
do misí v rámci takzvaných sil velmi rychlé 
reakce Severoatlantické aliance.

Žhavým tématem je představa šéfa 
rezortu vnitra, že ještě do voleb stihne 
rozšířit právo lidí užít legálně drženou 
zbraň například proti teroristům. 
Zatímco poslanci napříč stranami 
záměr podporují, právní experti, ale 
třeba také ministerstvo obrany nebo 
civilní kontrarozvědka (BIS) jsou proti 
Chovancovu záměru. Ministerstvo 
spravedlnosti shodně s obranou 
připomíná, že zajištění bezpečnosti 
země je jedním z ústředních úkolů 
státní moci a přenášet takový úkol 
na jednotlivce považuje za nevhodné. 
Podle šéfa Ústavního soudu Pavla 
Rychetského by se Česko přijetím 
ustanovení stalo jedinou evropskou 
zemí, která by měla takovou úpravu 
na ústavní úrovni.

Vicepremiér, šéf hnutí 
ANO by český ústavní 
pořádek měnil od podlahy. 
Počet zákonodárců 
dvoukomorového parlamentu 
by se podle něho měl 
snížit z dnešních 281 členů 
na 101, jednotlivé osoby by 
do sněmovny bylo možné volit 
maximálně na osm let. Místo 
senátora by se rušilo, pokud 
by k volbám nepřišlo alespoň 
třicet procent oprávněných 
voličů. Babiš je přesvědčen, 
že kvůli stávajícímu ústavnímu 
systému nemáme silné a akční 
vlády, ale kočkopsy. Volá proto 
také po zavedení většinového 
volebního systému.

Poslanecká novela  
připravená ministerstvem obrany

Předseda 
hnutí ANO 
Andrej Babiš

Některé návrhy a nápady na změnu ústavního pořádku

Ministr vnitra 
Milan Chovanec 
(ČSSD)
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n Reklamní firma se 
měla na pražském 
dopravním podniku 
jen v roce 2013 oboha-
tit o desítky milionů 
korun.

Spor mezi pražským doprav-
ním podnikem  a reklamní 
společností Rencar pokra-
čuje. DPP chce vyzvat firmu 
k zaplacení 104 milionů korun 
kvůli bezdůvodnému oboha-
cení v souvislosti s užíváním 
majetku DPP v roce 2013. Po-
dle Rencaru je požadavek DPP 
absurdní a jde o mediální útok 
na firmu. Spory mezi DPP 

a Rencarem trvají řadu měsí-
ců. Mimo jiné se přou 
o platnost smlouvy 
na provoz rekla-
my, podle DPP 
je pro firmu 
nevýhodná 
a neplatná.

„Na základě 
znaleckého 
posudku 
renomované 
znalecké kance-
láře jsme dospěli 
k jednoznačnému závěru, 
že jenom za rok 2013 se Ren-
car na náš úkor bezdůvodně 
obohatil o desítky milionů 
korun,“ uvedl generální ředitel 
DPP Martin Gillar. Podle DPP 

Dopravní podnik chce po společnosti 
Rencar miliony korun

:

267223/51 inzerce

se tak mohlo dít i v dalších 
letech.

„K žádnému 
neoprávněnému 

obohacení ni-
kdy samozřej-
mě nedošlo. 
Je to nesmysl 
a jen další 
mediální útok 

proti naší fir-
mě. Nenechá-

me se zastrašit 
a budeme i nadále 

nejen hájit naše oprávněné 

Pražští radní odložili roz-
dělení více než miliardové 
investiční rezervy městským 
částem. Důvodem je doplně-
ní dalších projektů do sezna-
mu vybraných. Na celkem 
57 projektů zejména v oblas-
ti školství a sportu mělo jít 
1,08 miliardy korun. Dopra-
covaný materiál vedení měs-
ta projedná na čtvrtečním 
mimořádném jednání rady 
a příští týden by jej mohli 
na řádném jednání schválit 
zastupitelé.

V rezervě mělo město 
vyčleněno 1,267 miliardy 
korun, magistrátní komise 
vytvořila seznam projektů 
v celkové výši 1,08 miliardy 
korun. „Nyní proto město 

vybere další projekty, mezi 
které rozdělí zbylých asi 
182,7 milionu korun,“ uved-
la náměstkyně primátorky 
Eva Kislingerová (ANO).

Radnice mohly poslat cel-
kem tři projekty. Z nich pak 
magistrátní komise po do-
hodě s vedením městské 
části vybrala jeden prioritní, 
na který měla Praha přispět. 
Následně vznikl limit dotace 
60 milionů pro velké městské 
části, pro Prahu 23 až 57 to 
bylo 20 milionů. Tento sys-
tém způsobil, že nebyla vy-
čerpána celá původní částka. 
Podle neschváleného návrhu 
měla jít nejvyšší částka, 
více než 645 milionů korun, 
do školství a sportu. /čtk/

Rozdělení dotací 
za miliardu se odkládá

Dobrovolní hasiči 
dostanou příspěvek 
Magistrát přispěje na pro-
voz dobrovolných hasičů 
105 milionů korun. Letos 
se za dotace postaví nové 
hasičské zbrojnice v Pís-
nici, Čakovicích, Radotíně 
a Újezdě nad Lesy, další se 
opraví nebo vybaví novou 
technikou.

Tendr na Šlechtovku se 
musí znovu projednat 
Pražští radní vrátili výběrové 
komisi k projednání tendr 
na opravu Šlechtovy restau-
race ve Stromovce. Zároveň 
změnili složení komise. „Vě-
řím, že do Velikonoc předlo-
žím radě materiál se jménem 
vítěze,“ řekl radní Jan Wolf 
(Trojkoalice/KDU-ČSL). /čtk/

Krátce

obchodní zájmy, ale standard-
ně a korektně spolupracovat 
s DPP dle podmínek platné 
smlouvy,“ uvedl šéf Rencaru 
Pavel Slabý. Firma prý měla 
v roce 2013 zisk asi 31 milionů 
a nemohla se tak o zmíněnou 
částku obohatit.

Spor DPP a Rencaru o plat-
nost smlouvy z roku 1997 se 
táhne měsíce. Podle DPP je 
smlouva neplatná. „Tehdy ji 
mimo jiné podepsal v rozporu 
se stanovami DPP pouze jeden 
člen představenstva, měli být 

dva, a vykazuje řadu dalších 
vad,“ uvedl Gillar. Podle 
Slabého ale bylo podepsáno 
konsolidované znění, které již 
za DPP podepsali dva členové 
představenstva.

Platnost smlouvy už řeší 
soud, verdikt zatím nevynesl. 
Soud se také zabýval předběž-
nými opatřeními týkajícími 
se provozu reklamních ploch. 
Vyhověl firmě Rencar, DPP 
jí musí umožnit provozovat 
reklamu v tramvajích a auto-
busech. /čtk/

Spor DPP a Rencaru  
o platnost smlouvy z roku 

1997
se táhne měsíce.



| 6 | BYZNYS

n Ministerstvo život-
ního prostředí pro-
dloužilo pražskému 
letišti platnost ekolo-
gického stanoviska.

Jan Šindelář
 

Vedení Letiště Praha si může 
oddechnout a dál bez stresu 
připravovat stavbu paralelní 
vzletové a přistávací drá-
hy. Ministerstvo životního 
prostředí po několikaměsíč-
ním posuzování prodloužilo 
platnost klíčového souhlasu 
se stavbou z hlediska vlivů 
na životní prostředí (EIA). 

Zelený souhlas získalo 
letiště koncem října 2011 

po zdlouhavém procesu a až 
na druhý pokus. Původně 
platil do října, Ministerstvo 
životního prostředí teď ale 
rozhodlo o jeho prodlou-
žení do října 2021. 

„Oznamovatel 
musí v rámci žá-
dosti prokázat, 
že od vydání 
stanoviska 
nedošlo 
k podstatným 
změnám zá-
měru, k pod-
statným změnám 
podmínek v dotče-
ném území a podobně,“ 
uvedla mluvčí MŽP Petra 
Roubíčková. 

Letiště tak může pokračo-
vat v přípravě na navazující 

územní řízení. „Podnikáme 
postupné kroky pro zahájení 
výstavby, která by podle plat-
ného harmonogramu mohla 

začít zhruba v roce 2022,“ 
sdělila mluvčí letiště 

Marika Janouš-
ková. 

Zprovoznění 
dráhy za zhru-
ba devět 
miliard korun 
je napláno-

váno na rok 
2025. Stavba se 

přitom neustále 
odsouvá, například 

podle plánů z roku 
2010 měla nová ranvej začít 
sloužit letadlům už v roce 
2014. Vedení letiště v čele 
s Václavem Řehořem ale 

nikam nespěchá, definitivní 
rozhodnutí chce učinit až 
v roce 2019. „V prvním kroku 
se podíváme na využitelnost 
dosavadních kapacit. Teď bu-
deme investovat do stávající 
dráhy,“ řekl nedávno deníku 
E15 Řehoř. Letecké dopravce 
chce mimo jiné motivovat, 
aby dráhu v čase rovnoměr-
něji zatěžovali. 

Kapacita letiště se má s do-
stavbou nové ranveje podle 
dokumentace zvýšit na více 
než 21 milionů cestujících. 
K tomu má ale Ruzyně daleko, 
loni jejími branami prošlo tři-
náct milionů lidí.  Současná 
hlavní vzletová a přistávací 
dráha vystavěná v šedesátých 
letech prošla před čtyřmi lety 
miliardovou rekonstrukcí. 

Letiště má na přípravu 
ranveje dalších pět let

Zprovoznění  
nové vzletové  

a přistávací dráhy za

devět
miliard korun se  

chystá na rok  
2025.

Výkon českého stavebnictví 
byl loni z 28 zemí Evropské 
unie osmý nejhorší. Vyplývá 
to z údajů evropského sta-
tistického úřadu Eurostat, 
podle nichž české staveb-
nictví loni meziročně kleslo 
o 6,2 procenta.

„Přetrvávající nedostatek 
zakázek v Česku, respektive 

jejich nepřipravenost zane-
chává inženýrské stavitelství 
v Česku stále ještě v hluboké 
depresi, která je srovnatelná 
s nejhorším obdobím okolo 
přelomu roku 2013. A vývoj 
nových stavebních zakázek 
za poslední čtvrtletí loňské-
ho roku této části staveb-
nictví zatím nevěstí obrat 

k lepšímu,“ uvedl analytik 
ČSOB Petr Dufek.

Podle prezidenta Svazu 
podnikatelů ve stavebnictví 
v ČR Václava Matyáše je 
hlavní příčinou neutěšené-
ho stavu vleklé povolování 
staveb. „Musíme se smířit 
s tím, že v prvním pololetí 
žádné velké oživení investič-

ní výstavby nenastane. Pro 
druhé pololetí jsme mírnými 
optimisty,“ dodal Matyáš.

Stavebnictví v EU loni 
nejvíce vzrostlo v Řecku, 
zhruba o čtvrtinu. Nejhů-
ře na tom byly Maďarsko, 
Lotyšsko, Slovinsko a Bul-
harsko s téměř pětinovým 
propadem. /čtk/

Stavebnictví v rámci EU pokulhává

JEŠTĚ VYDRŽÍ. 
Dnešní půl století 
stará letištní dráha 
bude muset nést 
tíhu ruzyňského 
provozu ještě řadu 
let. Její kapacita se 
po úpravách blíží 
padesáti vzletům 
a přistáním za ho-
dinu. Fo

to
 č

tk

Prodej mobilních 
telefonů klesá
V Česku se loni prodalo 
meziročně o pět procent 
méně mobilních telefonů, 
uvedla analytická firma 
GfK. Znamená to pokles 
na zhruba 3,2 milionu pro-
daných zařízení. Zatímco 
prodej klasických telefonů 
podle GfK klesl o třetinu, 
zájem o chytré telefony 
vzrostl o pět procent.

Veletrh Amper  
patrně zůstane v Brně 
Mezinárodní veletrh 
elektroniky Amper se 
bude konat na brněnském 
výstavišti patrně také 
v dalších letech. Společ-
nost Terinvest, která jej 
z Prahy do Brna přesunula 
v roce 2011, jedná s Ve-
letrhy Brno o pronájmu 
na dalších pět let.

Bohemia Cargo zvýšila 
tržby na 780 milionů 
Děčínská spediční firma 
Bohemia Cargo utržila 
meziročně o 3,7 procenta 
více, a to 780 milionů ko-
run. Letos chystá zprovoz-
nění skladu, který vzniká 
z opravárenské haly v prů-
myslovém areálu Četrans 
na okraji Děčína. Provozní 
výsledek loni činil 45,3 
milionu korun, meziročně 
byl o osm procent vyšší.

Příměsí do bionafty  
se vyrobilo méně
Loni se v Česku vyrobilo 
necelých 149 tisíc tun me-
tylesterů mastných kyse-
lin, jež slouží jako bionafta 
či biosložka do směsné 
motorové nafty. Meziroční 
pokles dosáhl 11,2 pro- 
centa, dokládají data 
ministerstva průmyslu 
a obchodu.

NetPro systems  
spustí výrobu baterií
Plzeňská společnost 
NetPro systems zahájí 
sériovou výrobu domácích 
baterií EnergyCloud. Zaří-
zení o kapacitě 7,6 kilo- 
watthodin, jež  umož-
ní ukládat energii ze 
solárních panelů, zvýší 
energetickou soběstačnost 
rodinných domů a dalších 
objektů. /čtk/

Krátce



preventivnímu vyhledávání 
rakoviny prsu. Od dubna 
bude mít místo jednoho dva 

mamografy. EUC tak 
posílí v jednom ze 

svých klíčových 
oborů. Deset 

mamocenter 
EUC vyšet-
ří 150 tisíc 
žen ročně. 
V Česku 

přitom projde 
mamografic-

kým vyšetřením 
na celkem  

69 akreditovaných 
pracovištích 680 tisíc žen. 

„Za posledních pět let 
jsme do rekonstrukcí, vyba-
vení a přístrojů investovali 
583 milionů korun a jsme 
na to hrdí,“ uvedl předseda 
představenstva EUC Jan 
Blaško. I pro letošek roz-
počet skupiny na investice 
tohoto typu činí sto až 150 
milionů korun. „Vše máme 
z vlastních peněz, nedostá-
váme žádné dotace, pří-
spěvky od státu ani kraje,“ 
poznamenal Blaško. 
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n Zdravotnická sku-
pina EUC modernizo-
vala svou kladenskou 
polikliniku. Posílí 
díky tomu v poskyto-
vání mamografického 
screeningu, ve kte-
rém má už nyní velký 
podíl.

Adéla Čabanová

Soukromá poliklinika EUC 
Klinika Kladno prošla 
rekonstrukcí za sedmnáct 
milionů korun. Přibylo v ní 
pět ordinací praktických 

lékařů a jednotný informač-
ní systém. 
„Snažíme se zavádět prvky 
elektronizace zdravot-
nictví jako e-žádan-
ky, sdílení výsled-
ků vyšetření 
a podobně,“ 
uvedl ředitel 
EUC Kliniky 
Kladno Mi-
chal Bednář 
a připomněl 
i elektronický 
objednávkový 
systém. 

Díky rekonstrukci 
vzrostla kapacita mamo-
centra, které se věnuje 

Kladenské mamografy 
EUC vyšetří více žen

EUC za  
posledních pět 
let investovala 

do rekonstrukcí,  
vybavení a přístrojů

583
milionů korun.

EUC patří k nejvýznamnějším soukromým skupinám ve zdravotnictví, 
provozuje sedmnáct klinik, deset mamocenter, lékárny, laboratoře 
a dvě nemocnice. Loni dosáhla obratu 2,15 miliardy korun a dále 
roste. Loni koupila polikliniku v Hradci Králové a většinu v ostravské 
laboratoři CGB. V únoru oznámila nákup poskytovatele prémiové 
péče Homolka Premium Care a pardubického mamocentra. V březnu 
otevřela pobočku prémiové kliniky Canadian Medical Care. 

EUC patří k nejvýznamnějším  
soukromým skupinám ve zdravotnictví

STAVBA UHELNÉ ELEKTRÁRNY Pljevlja II (projekt ve výřezu) v Černé Hoře za 9,5 miliardy korun 
se zpožďuje. Škoda Praha totiž stále hledá úvěr až na 85 procent nákladů, což byla podmínka 
tendru. „Nemůžeme věčně čekat, až Škoda Praha najde investora. Jen ztrácíme čas,“ varoval čer-
nohorský poslanec Vujica Lazović s tím, že by se Černohorci mohli pustit do projektu sami. Snímek 
ukazuje elektrárnu Pljevlja I o výkonu 210 megawattů, jež pokrývá čtvrtinu spotřeby země.  

ŠKODA RISKUJE

Fo
to
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Objem čínského kapitálu 
upsaného v základním jmění 
českých firem od loňské 
březnové návštěvy čínského 
prezidenta Si Ťin-pchinga 
v Česku klesl o 198 milionů 
korun na 5,5 miliardy. 

Počet českých firem 
s čínským vlastníkem se 
snížil o 35 na 2101. V žebříč-
ku největších zahraničních 
majitelů Čína zůstává na  
22. příčce. Vyplývá to 
z analýzy, kterou zveřejnila 
poradenská firma Bisnode. .

„Dříve oznámené velké 
čínské investice se prozatím 
nezrealizovaly. Kdyby čínská 
skupina Eurasia Develop-
ment nekoupila 71,1 procenta 
českého prodejce zahradní 
techniky a bazénů Mount-
field, meziročně by poklesl 
objem čínského kapitálu 

upsaného v základním jmění 
českých firem o výrazných 
630 milionů korun,“ uvedla 
analytička Bisnode Petra 
Štěpánová. Dosavadního 
maxima čínský kapitál podle 
ní dosáhl v roce 2015.

Mezi zahraničními vlast-
níky společností dominuje 
kapitál z Německa ve výši 
239 miliard korun, Nizozem-
ska (165 miliard), Lucem- 
burska (97 miliard) a Ra-
kouska (77 miliard).

„Podle metodiky Bisnode 
by CEFC koupila Florenti-
num za 18,29 milionu korun, 
což je základní jmění spo-
lečnosti. Skutečná hodnota 
investice ale přesahuje sedm 
miliard korun,“ uvedl Pavel 
Bednář, ředitel komunikace 
čínské skupiny CEFC. /čtk/
 Více E15.cz

Škoda Electric dodá čtrnáct 
trolejbusů do rumunského 
města Galati, ve kterém žije 
na 300 tisíc obyvatel. Hod-
nota zakázky činí zhruba 
150 milionů korun. 

„Po dodávkách téměř še-
desáti trolejbusů do dalších 
rumunských měst Temeš- 
vár a Baia Mare je to další 
významný úspěch na tomto 
rozvíjejícím se trhu,“ uvedl 
člen představenstva plzeň-
ské firmy Karel Majer.

Podnik dodá do Ru-
munska dvanáctimetro-

vá komfortně vybavená 
vozidla Škoda 26Tr. „Vozy 
mají klimatizaci, moderní 
informační systém s kame-
rami a evidencí počtu cestu-
jících,“ zdůraznil obchodní 
manažer Pavel Kuch. 

Škoda Electric je nej-
větším evropským výrob-
cem trolejbusů. Vyrobila 
jich už více než čtrnáct 
tisíc. Její trolejbusy jezdí 
ve třicetí zemích v Evropě, 
Asii a v Severní Americe. 
V Rumunsku je v provozu 
58 vozidel. /čtk/ Více E15.cz

Čínský kapitál 
v českých firmách 
za rok klesl 

Trolejbusy ze Škody 
míří do Rumunska

Objem čínského kapitálu v základním jmění 
českých firem*

*přímé majetkové účasti zapsané v obchodním rejstříku nebo výroční zprávě k 5. březnu 2017  Pramen Bisnode
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http://zpravy.e15.cz/domaci/ekonomika/podil-cinskeho-kapitalu-v-ceskych-firmach-od-navstevy-si-tin-pchinga-klesa-1330221
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/trolejbusy-z-plzenske-skody-budou-brazdit-vychodorumunske-galati-1330218
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n Pokud by firma 
nemusela dlouhodo-
bě odstavovat bloky 
v Temelíně a Duko-
vanech, mohla vyšší 
výrobou vyrovnat 
propad zisku kvůli 
poklesu cen elektřiny. 

Jan Stuchlík

Ať dělá ČEZ, co může, 
propad zisku se mu dosud 
nepodařilo zastavit. Kvůli 
poklesu cen elektřiny, ale 
především kvůli obřímu 
výpadku ve výrobě jader-
ných elektráren, se firmě 
provozní zisk EBITDA loni 
smrskl o sedm miliard 
na 58,1 miliardy korun. 

Kdyby Dukovany a Teme-
lín jely na plný výkon, mohl 
by být tento propad jen 
dvoumiliardový. Ani čistý 
očištěný zisk, který je rozho-
dující pro výpočet dividen-
dy, by se nemusel smrsknout 
o osm miliard korun na  
19,6 miliardy. Letos se trend 
neotočí. Vedení firmy očeká-

vá, že provozní zisk klesne 
o dalších šest miliard na  
52 miliard korun. Letos bude 
ČEZ prodávat elektřinu o tři 
eura za megawatthodinu 
levněji než loni. Kvůli tomu 
se provozní zisk propadne 
o 4,5 miliardy korun, počítá 
finanční ředitel ČEZ Martin 
Novák. 

Jaderné elektrárny by 
sice měly vyrobit o čtyři 
terawatthodiny elektřiny 
více než loni, ale to zacelí 
vzniklou díru jen z polovi-
ny. Pořád kvůli odstávkám 

pojedou jen na 90 procent 
možného výkonu. „Nega-
tivně na zisk působí také 
náklady ve výši stovek milio-
nů korun, které souvisejí se 
získáním povolení k dlouho-
dobému provozu Dukovan. 
Ty v jiných letech tak vysoké 
nejsou,“ dodává Novák.

„Výhled EBITDA na letoš-
ní rok hodnotíme negativně. 
Náš předpoklad se pohybo-
val blízko 56 miliard korun,“ 
odhaduje analytik Fio banky 
Jan Raška. Špatný má být 
i příští rok, kdy prodejní 
ceny elektřiny spadnou 
o další jedno až dvě eura 
za megawatthodinu. „Pak by 
se firma mohla odrazit ode 
dna. Trhy hledí do budouc-
na, takže během několika 
čtvrtletí začnou dlouhodobí 
investoři na budoucí růst 
zisku sázet,“ říká analytik 
BH Securities Martin Vlček.

Až do konce července 
nebude mít ČEZ jasno, kolik 
vydělá na splacení dluho-
pisu, u něhož může půjče-
né peníze splatit akciemi 
maďarské společnosti MOL. 
Pokud by si všichni investoři 
vybrali splátku akciemi, tak 

by ČEZ získal 4,8 miliardy 
korun. Další mimořádný 
výnos může letos přinést 
prodej elektrárny Počerady. 
Spekuluje se o ceně čtyři 
miliardy korun. „Jednání 
o prodeji probíhají. Datum 

pro jejich ukončení jsme si 
nestanovili,“ tvrdí generální 
ředitel ČEZ Daniel Beneš. 
Podle neoficiálních infor-
mací by smlouva mohla být 
podepsaná do několika týdnů. 
 NÁZORY str. 14

Zisky ČEZ dál sráží výpadek 
jaderných elektráren

Vývoj akcií ČEZu na BCPP (korun/akcii)

Pramen Euroinvestor.com
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Beneš: Výhodnější je, aby jaderné bloky stavěl stát 
n V příštích letech 
ČEZ vyplatí na divi-
dendě až sto procent 
zisku. „Do dvou let 
bychom měli mít 
strategii, v níž nám 
akcionář řekne, 
jestli chce investovat 
do rozvoje firmy nebo 
vyšší dividendu,“ říká 
generální ředitel ČEZ 
Daniel Beneš.

Jan Stuchlík

  Bude hlavním tématem 
diskuze se státem to, kdo 
postaví nové jaderné bloky?
Také. Základní otázky jsou 
dvě. První je rovnováha mezi 
růstem firmy a dividendou. 

Druhá je, jak se budou stavět 
nové jaderné bloky. 

  S jakým doporučením 
přijdete?
Vždy budu hájit zájmy firmy. 
Pokud otázka stojí tak, jestli 
má jadernou elektrárnu sta-
vět stát, tak tento model má 
své výhody. Tou hlavní je, že 
povede k nižší ceně elektřiny 
pro spotřebitele. 

  Proč?
Největší část nákladů výstav-
by jaderné elektrárny jsou 
náklady na financování. To, 
jakou máte cenu peněz, ovliv-
ňuje i cenu elektřiny, kterou 
elektrárna bude potřebovat 
pro zajištění návratnosti.

  Stát si půjčuje levněji 
než ČEZ?

Ano. Stačí se podívat do za-
hraničí. Když britská vláda 
uzavřela smlouvu s francouz-
skou EdF o stavbě elektrárny 
Hinkley Point C, musela 
garantovat návratnost kapi-
tálu ve výši deseti procent. 
Z toho plyne cena elektřiny 
více než 110 eur za megawatt-
hodinu. Druhým extrémním 
případem je Maďarsko, které 
jde cestou mezivládní půjčky. 
Náklady na úroky má polo-
viční, což vede k poloviční 
ceně elektřiny, tedy mezi  
50 a 60 eury za megawattho-
dinu. Stát bude mít vždy lev-
nější financování než firma. 

  Takže stát má na výběr, 
jestli stavbu nechá na vás 
výměnou za nízkou dividen-
du, nebo mu budete platit 
více, ale stavět bude on? 

Bude to politická debata, 
do které vnášíme expertní 
pohled, jak se dá stavět. My 
se toho úkolu nezříkáme. Ne-
chci výstavbu nových bloků 
hodit na záda státu. Cílem je 
vymyslet schéma, které bude 
nejvýhodnější pro občany 
a firmy, aby měli levnou 
elektřinu, která jim zajistí 
konkurenceschopnost. 

  Budete se s akcionáři ba-
vit i o tom, jestli se ČEZ roz-
dělí, jak jste dříve naznačil?
Může se to stát. 

  Jak do debaty o strate-
gii a rozdělení dividendy 
budou vstupovat menšinoví 
akcionáři?
Rozhodnutí udělá valná 
hromada. Jinak to ani být 
nemůže.  Více E15.cz

Loni ČEZ koupil první dva větrné parky v Německu. Utratil za ně 
jednotky miliard korun, přesnou částku uvést nechce. Už letos 
by však jejich chod měl zvednout provozní zisk firmy o necelou 
půlmiliardu. „Výnosnost investice se pohybuje mezi pěti a šesti 
procenty ročně. Na tamním trhu se chceme posunout od nákupu 
hotových elektráren k akvizicím projektů, které jsou připravené 
ke stavbě,“ říká Tomáš Pleskač, člen představenstva ČEZ 
odpovědný za vedení části Rozvoj.  Více E15.cz

Větrné parky v Německu 
vydělají půl miliardy korun

Čistý zisk
Vyplacené 
dividendy 

2011 40,753 26,655

2012 40,153 23,995

2013 35,207 21,336

2014 22,432 21,32

2015 20,5 21,32

2016 14,6 21,4

2017* 12 17,8

Zisk a dividenda ČEZ  
(v miliardách korun)

  Pramen ČEZ*odhad a návrh na dividendu 
představenstva ČEZ
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http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/daniel-benes-vyhodnejsi-je-aby-nove-jaderne-bloky-stavel-stat-1330242
http://nazory.e15.cz/rozhovory/nakupem-vetrnych-elektraren-zvysime-zisk-o-tri-miliardy-tvrdi-tomas-pleskac-z-cez-1330228


n Loňský rok patřil, 
alespoň co do výše 
měnového zhodno-
cení, bitcoinu. Letoš-
ním šampionem jsou 
zatím jeho deriváty 
jako dash, ethereum či 
monero.  

Jan Vávra

Kdo na přelomu roku nakou-
pil za 11 dolarů kryptoměnu 
dash slibující okamžité 
potvrzení transakcí, může 
ji nyní prodat za 106 dolarů. 
Ethereum zase vyšplhala 
z osmi na 43 dolarů. Celková 
hodnota alternativních kryp-
toměn (altcoinů) se v poměru 
k bitcoinu zvýšila na  
28 procent a dosahuje ne-
celých šesti miliard dolarů. 
Web Coindesk upozornil, 
že jde o nejvyšší poměr 
za poslední čtyři roky, tedy 
za období existence Indexu 
dominance bitcoinu. 

Popularizátor digitáních 
valut z Paralelní Polis Karel 

Fillner dává tento trend 
do souvislosti se zájmem 
o kryptoměny. „Je rozdíl, 
jestli investujete do bitcoinu 
v ceně 1100 dolarů za kus, 
nebo do altcoinů v dolarové 
nebo centové hodnotě, kde je 
prostor pro spekulace,“ dodá-
vá. Bitcoin, nejrozšířenější, 
ale také nejstarší a de facto 
nejzastaralejší kryptoměna, 
od ledna zvýšil hodnotu  „jen“ 
o deset procent. 

Ve prospěch altcoinů hraje 
technologická úroveň – bit-
coin převyšují co do rychlosti 
potvrzování transakcí či míry 
jejich anonymity,  jsou ale 
centralizovanější. „V extrém-
ním případě některá z nich 
může částečně nahradit 
bitcoin – především u mikro-
plateb, kde je výše poplatků 
za potvrzení transakcí ne- 
únosná,“ upřesnil Fillner. 

K dominanci bitcoinu při-
spívá i to, že většina nákupů 
altcoinů probíhá jeho pro-
střednictvím. Postavení této 
kryptovaluty může dále kom-
plikovat i debata vývojářů 
a obchodníků. Kvůli sporům 
mezi zastánci různých řešení 
problému s rychlostí transak-
cí sílí spekulace, že se měna 
rozštěpí – na bitcoin a na 
Bitcoin Unlimited s rychlým 
protokolem. Toto schizma 
dočasně poslalo kurz bitcoinu 
pod tisíc dolarů. 

Ve hře je i kompromis, 
který rychlost transakcí 
optimalizuje, ale bitcoin 
radikálně nemění. Burzy 
uvedly, že pokud by k rozště-
pení došlo, novou měnu by 
zalistovaly právě jako Bit-
coin Unlimited – tedy jako 
další z řady kryptoměnových 
derivátů.

Zhodnocení konkurentů 
bitcoinu láme rekordy
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Čína hodlá zkrotit přehřátý trh nemovitostí

Velká čínská města zahájila další kolo restrikcí ve snaze 
zchladit přehřátý realitní trh. Tomu podle čínských médií 
hrozí, že přeroste do stadia bubliny. Nemovitosti se mi-
nulý týden dostaly i na pořad jednání výročního zasedání 
čínského parlamentu, kdy vláda přislíbila zkrotit ceny 
realit na přehřátém trhu. 

Apple představil nový iPad

Americká společnost Apple včera představila novou verzi 
svého počítačového tabletu iPad. Ve Spojených státech se 
bude prodávat od 329 dolarů (asi 8200 korun), a bude tedy 
dosud nejlevnějším tabletem od Applu. 

Transněfť zvýšil zisk o 62 procent

Společnost Transněfť, která má v Rusku monopol na pro-
vozování ropovodů, loni zvýšila čistý zisk o 62 procent 
na 232,9 miliardy rublů (101,8 miliardy korun). Za zlepše-
ním hospodaření je podle firmy pokles nákladů. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,340

Čína 1 3,632

Dánsko 1 3,634

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,648

Japonsko 100 22,220

Kanada 1 18,827

Maďarsko 100 8,764

Norsko 1 2,961

Polsko 1 6,339

Rusko 100 43,716

Švédsko 1 2,847

Švýcarsko 1 25,136

Turecko 1 6,932

USA 1 25,009

Velká Británie 1 31,143

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 21. 3. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 77,00   1,72 % 

ČEZ 438,10   1,01 % 

Erste Bank 809,00   -0,58 % 

Fortuna 106,70   0,90 % 

Kofola 401,00   0,22 % 

KB 975,80   1,01 % 

Moneta 85,70   -0,17 % 

O2 CR 279,00   1,05 % 

Pegas 824,50   0,06 % 

Philip Mor. ČR 13 375,00   0,90 % 

TMR 675,00 1,50 %

Unipetrol 223,80   -0,36 % 

VIG 610,10   -1,01 % 

Celkový objem (v tisících korun) 571 220

Akcie na pražské burze 21. 3. 2017 

Vývoj ceny kryptoměny Dash (v dolarech, letošní rok)

Pramen Crypto-Currency Chart
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Budoucnost  
a Nvidia
Akcie společnosti Nvidia 
v loňském roce narostly 
o 250procent, následně 
o bezmála pětinu zkorigovaly 
v návaznosti na přemrštěná 
očekávání výsledků. Nyní 
jejich hodnota opět stoupá, 
přičemž analytici předpoklá-
dají návrat k hodnotám kolem 
120 dolarů. Existují však pro 
další růst reálné důvody? 

Společnost nyní nejví-
ce těží z oblasti her-
ního průmyslu, 
kde dominuje 
70procentním 
tržním po-
dílem. O ten 
by však po-
stupem času 
mohla přichá-
zet s nástupem 
nové platformy 
od konkurenčního 
výrobce AMD.

Budoucnost společnosti 
však leží v jejím dalším 
důležitém core businessu, 
jímž jsou datová centra. Tento 
segment patří mezi nejvíce 
rostoucí a jeho příjmy budou 
do budoucna hrát větší a větší 
roli v ziscích společnosti, 
na kterých se již nyní podílejí 
jednou pětinou. Klíčovou sou-
částí jsou právě grafické čipy, 
které dokážou rychleji zpraco-

vávat obrázky a videoobsah 
a jsou proto hojně užívány 
technologickými giganty jako 
Microsoft, Facebook nebo 
Google. 

Nvidia rovněž zazname-
nává pokroky v oblasti umělé 
inteligence a vývoje auto-
nomního softwaru i hard-
waru. Nedávno představená 
platforma JetsonTX2 uvedla 
zařízení o velikosti kreditní 
karty, které čeká masivní vy-
užití v autonomních dronech, 
továrních robotech a v chyt-
rých kamerách.

Nvidia spolupracuje na vý-
voji autonomních jednotek, 
nedávno uzavřela strategické 
partnerství s indickou firmou 

Bosch. Na tomto poli se 
utká se svým riva-

lem, společností 
Intel, která zase 

koupila výrob-
ce vizuální 
techniky pro 
asistované ří-
zení, Mobileye. 

Nvidia však již 
má navázané 

partnerství se 
všemi významnými 

automobilkami, které se 
vývojem samořídicího vozu 
zabývají. 

Pomineme-li odhady mak-
léřských domů, je další inves-
tice do akcií firmy zajímavou 
možností podílet se na high 
tech revoluci, která probíhá 
přímo před našima očima. 
Zdá se, že se pokrok jen tak 
před něčím nezastaví.  

Autor je makléřem Patria Finance

Z parketu

Jakub Brukner

Akcie
společnosti

by se mohly vrátit 
k hodnotám kolem

120
dolarů.

Více o tématu se dočtete 
v novém magazínu E15 Premium, 
který vyšel 27. února.



| 10 | ZAHRANIČÍ

n Místopředseda 
německé CDU Volker 
Bouffier prohlásil, že 
turecký prezident již 
není v Německu vítán.

Současná Evropa je „fašis-
tická a krutá“ jako v obdo-
bí před druhou světovou 
válkou. Tvrdí to turecký 
prezident Recep Tayyip 
Erdogan. To jsou důvody, pro 
něž po dubnovém tureckém 
referendu o posílení pravo-
mocí hlavy státu přehodnotí 
vztahy své země s Evrop-
skou unií. Podle Erdogana 
po hlasování vznikne „velmi 
rozdílné Turecko“.

Turecko se podle hlavy 
státu již nemůže nechat 

vydírat hrozbou přerušení 
přístupových rozhovorů 
s EU a migrační dohodou, 
v níž se Ankara zavázala 
de facto za několikamiliar-
dovou úplatu zamezit toku 
přistěhovalců z Asie do Evro-
py. „Toto období skončilo,“ 
upozornil turecký prezident.

Erdogan a turečtí ministři 
také v souvislosti s při-
pravovaným referendem 
v poslední době opakovaně 
kritizují hlavně Nizozem-
sko a Německo za to, že 
zabránily provádět agitaci 
na shromážděních určených 
pro exilové Turky. Německo 
v této souvislosti obvinili 
z nacistických praktik.

Místopředseda německé 
Křesťansko-demokratické 
unie (CDU) Volker Bouffier, 

který je zároveň minister-
ským předsedou spolkové 
země Hesensko, včera pro-
hlásil, že „už toho bylo dost“. 
„Pan Erdogan a jeho vláda 
nejsou v zemi vítáni, a tak se 
tomu nyní musí rozumět,“ 
řekl Bouffier v rádiu DLF. 
Německá média informova-
la, že Erdogan plánuje ještě 
v březnu Německo navštívit, 
aby apeloval na asi 1,4 mi- 
lionu tamějších tureckých 
imigrantů, kteří mohou volit, 
aby ústavní změny v referen-
du podpořili.

Podle Bouffiera by taková 
návštěva vyvolala vážná bez-
pečnostní rizika. „Někdo, kdo 
nás uráží tímto způsobem, 
nemůže očekávat, že budeme 
shromažďovat tisíce policis-
tů k jeho ochraně,“ řekl. /čtk/

Turecko bude jinou 
zemí, varuje Erdogan

Donald Trump věru nezahálí. 
Nemá za sebou ani prvních sto 
dní prezidentování, ale už teď 
aktivně vystupuje v kampani 
pro volby v roce 2020. Zatímco 
Obama i Bush mladší oficiálně 
oznámili  zahájení kampaně 

ve třetím roce ve funkci, Trump 
už má všechny formality 
za sebou a jeho tým pokračuje 
v práci bez obvyklé přestáv-
ky. Na kontě mu po minulé 
kampani zůstalo něco přes 
sedm a půl milionu dolarů, tak 
se může začít. Trump navštívil 
voliče minulý měsíc na Floridě 
a před pár dny v Tennessee. 
Čekal na něj jako obvykle 
nadšený dav, který bouřlivě 
tleská každému jeho slovu. A to 
Trump chce a potřebuje.

Potlesk, poplácání po rame-
nou a všeobecné pochlebování 

je možná to, co prezidenta 
Trumpa na jeho funkci zajímá 
a baví nejvíc. Na pódiu je 
ve svém živlu. Ne politické 
debaty, ne seriózní setkávání 
s politiky a mnohahodinové 
studování materiálů. Jak říkají 
lidé z jeho blízkosti: Trump 
není typický politik zvyklý 
na Washington. Než na večírky 
smetánky, to radši investuje 
čas do zajištění budoucnosti. 
Potřebuje lidi. Předvolební 
kampaň je jeho motorem. Tady 
si může vybíjet vztek na protiv-
níky, prezentovat alternativní 

fakta (rozuměj: plácat, co se 
mu zachce), vymanit se do jisté 
míry z role prvního muže světa 
a být zase tím starým dobrým 
Donaldem. Miliardářem, který 
se obětuje pro blaho všech 
Američanů a bude sloužit 
vlasti v té nejpotřebnější pozi-
ci. Zároveň ze stejného pódia 
může obhajovat kroky své 
administrativy.  

Možná je to vše ještě  
jednodušší. Běžně setkávání 
prezidenta s občany po celých 
Státech pořádá oficiálně Bílý 
dům. A pokud jde o akce pod 

hlavičkou Bílého domu, mají 
na ně přístup všichni − pre-
zidentovi příznivci i odpůrci. 
Hlava státu tak může narazit 
na jásání i kritiku, jeho 
projev může přerušit protest, 
výkřiky, skandování, cokoli. 
Pokud však jde jako v posled-
ních dvou případech o ryze 
předvolební akce, pak o tom, 
koho pustí dovnitř, rozhoduje 
volební tým. Můžeme si jen 
domyslet, kdo v publiku bude. 
Protestující liberálové těžko.

Autorka je novinářkou žijící v USA

Trump 2020

Náš člověk v USA 

CÍL 
STRANY. 
Skotská ná- 
rodní 
strana první 
ministryně 
Nicoly Stur-
geonové 
(na snímku)
usiluje 
o skotskou 
nezávislost 
na Velké Bri-
tánii dlouho-
době. Fo
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VÝJIMEČNÁ ZEMĚ. Nejvyšší turecký představitel také vyzývá představitele EU, aby se starali o sebe 
a nevměšovali se do toho, že v Turecku stále platí výjimečný stav.
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Skotská regionální premiér- 
ka Nicola Sturgeonová se 
včera obrátila na skotské 
poslance s žádostí, aby 
zahájili kroky k vypsání 
nového referenda o nezávis-
losti na Británii. Zdůvodni-
la to tím, že Londýn odvádí 
Skoty z Evropské unie „pro-
ti jejich vůli“. Zahájila tak 
dvoudenní debatu, kterou 
skotský parlament završí 
hlasováním dnes odpole-
dne. S právně závazným 
plebiscitem a jeho nača-
sováním musí ale vyslovit 
souhlas ústřední britský 
parlament v Londýně.

Sturgeonová řekla, že 
není záhodno zpochybňo-
vat právo Skotů na získání 
„demokratického mandátu 
k referendu o nezávislo-
sti“. Podle ní je „špatné, 
nespravedlivé a naprosto 
neudržitelné“ od britské 
vlády, aby stála v cestě 
„skotské volbě“. Sturgeono-
vá také prohlásila, že je „až 
ostudně“ málo podrobností 
o tom, jak bude britský 
odchod z EU vypadat.

Ve Skotsku se v loňském 
referendu o brexitu vyslo-
vila většina obyvatel pro 
setrvání v EU. /čtk/

Skotský parlament 
debatuje o referendu

 Julie Urbišová
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Brzdy od společnosti DA-
KO-CZ se stávají nedílnou 
součástí souprav metra, kte-
ré společnost Siemens do-
dává do řady měst nejenom 
na evropském kontinentu. 
V posledních měsících uza-
vřel jediný český výrobce 
vlakových brzd se společností 
Siemens několik zajímavých 
kontraktů.

Jde například o mechanické části brzdy 
a kotoučové jednotky, které DAKO-CZ 
dodá pro 20 třívozových souprav metra 
v Sofii. Projekt dodávky brzdových 
systémů a komponent bude probíhat 
od května roku 2017 až do konce roku 
2018. Společnost Siemens bude dodá-
vat jednotky pro metro, jejichž design 
vychází z velmi úspěšné rodiny Inspiro, 
určené pro novou linku 3 v Sofii. Oče-
kává se, že soupravy budou uvedeny 
do provozu od roku 2019. 

Soupravy Inspiro jezdí například 
také ve varšavském metru a rovněž 
používají brzdové systémy společnosti 
DAKO-CZ. Tento typ bezbariérového 

DAKO-CZ prohlubuje spolupráci  
se společností Siemens

zajišťuje optimální výšku vozové skříně 
oproti podvozku vozu s ohledem na za-
tížení vozu, čímž přispívá ke komfortu 
nástupu cestujících.

Linka U1 je nejstarší ze tří tras norim-
berského metra a vede centrem města. 
Linka měří 18,5 kilometru a má 27 sta-
nic. Společnost Siemens vyrábí bezba-
riérový vlak typu G1 pro provozovatele 
VAG (Verkehrs-Aktiengesellschaft). 
Dodávka je naplánována na polovinu 
roku 2018. Soupravy budou montovány 
v pobočce Siemens ve Vídni. 

Ve stejném časovém období bude 
DAKO-CZ dodávat pro firmu Siemens 
také brzdové systémy pro 22 čtyřvo-
zových souprav metra v Bangkoku. 
Od poloviny roku 2017 až do roku 2018 
bude firma i pro toto metro dodávat 
mechanickou část brzdy, respektive 
panely přístrojů i další brzdové kompo-
nenty včetně protismykového zařízení.

DAKO-CZ vyrábí a dodává brzdové 
systémy a komponenty pro nákladní 
a osobní kolejová vozidla včetně loko-
motiv, metra a tramvají. Firma, která je 
součástí holdingu Czechoslovak Group, 
se podle předběžných odhadů svým 
obratem za loňský rok blíží k jedné 
miliardě korun. Meziročně to přesta-
vuje přibližně desetiprocentní nárůst. 
V minulém roce společnost oslavila 
200 let své existence.

vozu byl vyvinut se zvláštním důrazem 
na nízkou spotřebu energie, optimali-
zovanou údržbu a s ohledem na životní 
prostředí.

Dodávky míří  
do Norimberku i Bangkoku
Dalším velkým projektem je dodávka 
brzdového systému pro 21 čtyřvo-

zových souprav metra pro linku U1 
v Norimberku. DAKO-CZ bude od le-
tošního září až do poloviny roku 2019 
dodávat mechanickou část brzdy a brz-
dové komponenty, například sběrače, 
moduly sběračů a regulační ventily. 
V tomto projektu bude zároveň poprvé 
využita nová řada regulačního ventilu 
RV-4. Regulační ventil je přístroj, který 

266605/38 inzerce

n V případě usvědčení 
hrozí bývalému pre-
miérovi země až deset 
let vězení.

Polský ministr obrany 
Antoni Macierewicz podal 
na prokuratuře trestní ozná-
mení na bývalého polského 
premiéra a nynějšího před-
sedu Evropské rady Donalda 
Tuska kvůli podezření, že se 
v souvislosti s katastrofou 
polského vládního letounu 
v dubnu 2010 u ruského 
Smolenska dopustil „diplo-
matické zrady“. „Premiér 
Tusk uzavřel s ruským 
prezidentem Vladimirem 
Putinem nelegální dohodu 
v neprospěch Polska, a za to 
by měl nést trestní odpověd-
nost,“ uvedl Macierewicz.

Tuskovi by v případě 
usvědčení, že ve shodě s cizím 

státem či organizací působil 
v neprospěch vlasti, mohlo 
hrozit až deset let vězení.

Prokuratura v minulosti 
odmítala podobná udání, 
vyjadřující podezření, že 
Tuskova vláda selhala při 
objasňování smolenské 
katastrofy, při které zahynul 
tehdejší polský prezident 
Lech Kaczyňski, bratr 

nynějšího předsedy vládní 
strany Jarosława Kaczyňské-
ho. Hodně příznivců nynější 
vlády věří, že katastrofa byla 
výsledkem atentátu a pol-
sko-ruského spiknutí. Ruské 
vyšetřování nehodu přisou-
dilo chybám pilotů polského 
letounu, kteří se pokoušeli 
o přistání za husté mlhy. 
Podle polské strany část 
viny nesli i ruští dispečeři ze 
smolenského letiště.

Macierewicz také přizval 
do týmu, který má znovu 
vyšetřit smolenskou kata-
strofu, i bývalého žalobce 
Mezinárodního trestního 
soudu Luise Morena Ocam-
pa. Renomovaný argentinský 
právník má prý Rusy přimět, 
aby Polsku vydali trosky 
vládního letounu Tu-154M. 
To Rusko dosud odmítalo 
učinit s tím, že své vyšetřo-
vání dosud neuzavřelo. /čtk/

Varšava podala na Tuska 
trestní oznámení za zradu Rusko splatí poslední 

sovětský dluh 
Rusko vyrovná poslední 
dluh z dob Sovětského 
svazu, a to tím, že vyplatí 
Bosně a Hercegovině 
125 milionů dolarů. Bosen-
ský ministr financí uvedl, 
že díky včera uzavřené 
dohodě se Bosna stane 
jedinou z bývalých jugo-
slávských republik, které 
Rusko splatí dávný dluh 
v hotovosti.

Lukašenko odhalil 
aktivizaci opozičních sil
Běloruská policie zadržela 
několik desítek „ozbro-
jených provokatérů“ 
vycvičených v táborech 
v Bělorusku a na Ukraji-
ně a financovaných přes 
Polsko a Litvu. Během 
návštěvy v běloruském 
Mohylově to včera řekl pre-
zident Alexandr Lukašenko. 
Upozornil, že opoziční síly 
se v zemi aktivizují.

Mimořádný summit EU 
k brexitu bude 29. dubna
Mimořádný summit prezi-
dentů a premiérů Evropské 
unie k odchodu Británie 
z EU svolal předseda Evrop-
ské rady Donald Tusk na 
29. dubna. Jednání by mělo 
potvrdit jím navržená „poli-
tická vodítka“, tedy základ-
ní cíle 27 unijních zemí pro 
vyjednávání s Londýnem.

Volební komise potvrdila 
rozdělení mandátů
Nizozemských voleb 15. břez-
na se zúčastnilo rekordních 
82 procent voličů. Oznámila 
to volební komise v rámci 
zveřejnění konečných vý-
sledků voleb, které se od již 
známého rozdělení man-
dátů neliší. Do parlamentu 
se dostalo 13 politických 
formací. Přesvědčivě zvítě-
zila pravicová liberální VVD 
premiéra Marka Rutteho, 
která ve 150členné sněmovně 
obsadí 33 křesel. /čtk/

Krátce

Renomovaný argen-
tinský právník Luis 
Moreno Ocampo má 
přimět Rusy, aby 
Polsku vydali trosky 
u Smolenska hava-
rovaného vládního 
letounu Tu-154M.
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n Někdejší vlivná postava pražské komunální politiky 
Tomáš Hrdlička o sobě tvrdí, že se už věnuje jen byznysu. 
„Spravuji majetek za několik miliard korun,“ říká člověk, 
o němž se v éře Pavla Béma tvrdilo, že ovládá magistrát. Mimo 
jiné hodlá těžit ze zisků, které developerům skýtá výstavba 
trasy metra D, nebo z rozmachu železničního stavitelství.

Daniel Novák

 Pomohl jste na svět 
stranám typu Věci veřejné. 
Letos budou volby. Podpo-
říte zase někoho?
Kdybych někomu dal podpo-
ru, byl by to asi trošku poli-
bek smrti. Asi se ale shodne-
me, že nebýt Věcí veřejných, 
nebyla by tu Nečasova, ale 
Paroubkova vláda.

 Proč by vaše podpora 
byla polibkem smrti?

Nejsme v době, kdy by se 
poslouchalo, co kdo říká, ale 
všichni se dívají jen na to, 
kdo to říká. A podléhá se růz-
ným fámám a fabulacím.  

 Odkud se vzalo vaše 
označování za kmotra?
Potvrzuje to slova Winsto-
na Churchilla: Nepřátele 
nehledej v konkurenčních 
politických stranách. Sku-
teční nepřátelé jsou v tvé 
vlastní straně. Kdo takové věci 
začal šířit? Mirek Topolánek 

a Marek Dalík. To duo má 
na slovo kmotr copyright. Byl 
to politický boj v ODS. Kmotr 
Hrdlička je ovšem bezúhonný 
člověk a ten, kdo to v médiích 
šířil, sedí ve věznici Znojmo. 
Nepřeji mu nic zlého a mys-
lím, že příběh Marka Dalíka 
byl hodně ovlivněný politikou.

 V době své politické 
angažovanosti jste se nikdy 
neocitl v konfliktu zájmů?
Nikdy jsem nebyl politikem 
placeným z peněz daňových 

Dějí se horší věci než 
v době Palerma

poplatníků. Coby člen rady 
jsem vždy předkládal daňová 
přiznání v souladu se záko-
nem. Nikdy jsem nevlastnil 
žádnou firmu, která by měla 
jedinou korunu z obecních 
nebo státních peněz, a to včet-
ně dotací. Nikdy jsem nebyl 
v orgánech žádné společnosti 
vlastněné nebo spoluvlastně-
né obcí či státem. Nikdy jsem 
v žádném konfliktu nebyl. 
Zatímco dnes má ministr nej-
větší firmu na čerpání dotací, 
jiná jeho firma pracuje pro 
Lesy ČR a kdovíco všechno. 
Proč by dnes starostova firma 
nemohla podle stejné logiky 
stavět radnici?

 Kde byl tedy původ speku-
lací, že jste měl v době svého 
politického působení vliv 
na firmy Navatyp nebo Nat-
land, které občas s veřejnými 
penězi do styku přicházely?

Na to neumím odpovědět. 
Spekulace jsou normální 
součástí života. Co se týče 
podnikání, jsem pro co 
nejtransparentnější přístup. 
Přestože zaknihování akcií 
stojí dost peněz, tento proces 
podstupujeme. Podřídil jsem 
se pravidlům, ale vadí mi 
jejich neústavnost. Proč akci-
ová společnost Tomáše Hrd-
ličky, když se chce účastnit 
veřejných soutěží, musí mít 
zaknihované akcie, a státem 
vlastněné podniky ne? To 
jsme se znovu vrátili k tomu, 
že státní vlastnictví je něco 
víc? Ústava přece říká, že 
vlastnictví si je rovno.

 Andrej Babiš vás ozna-
čoval za představitele orga-
nizovaného zločinu, vy jste 
v roce 2013 před volbami re-
agoval letákem proti němu. 
Udělal byste to znovu?
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Andrej Babiš v době, kdy se 
teprve dostával na vrchol, 
hodně mluvil. A jak je známo 
zvláště u Andreje Babiše, 
někdy emoce předběh-
ne rozum. Tehdy mě bez 
jakéhokoli důvodu a důkazu 
obviňoval z nejrůznějších 
věcí. Nezachoval se fér. Místo 
soudních omluv jsem ale 
za mnohem efektivnější po-
važoval vstoupit na politické 
kolbiště a svůj názor napsat. 
Dnes se Babiš sám rád ohání 
tím, jak je nespravedlivé, 
že jsou proti němu důka-
zy. Po čtyřleté zkušenosti 
v politice by už některé své 
proklamace tedy také možná 
nepoužil.

 Jednou jste však prohlá-
sil, že ve vládě je stále lepší 
Babiš než Kalousek. Jak jste 
to myslel?
Takto jsem to neřekl. V sou-
vislosti s kauzou Nagygate 
jsem jen uvedl, že je pomýle-
né z tohoto příběhu obviňo-
vat Andreje Babiše. Postavy 
v pozadí vidím úplně někde 
jinde. Babiš té situace jen 
mistrně využil. Nebyl však 
hybatelem těchto procesů.

    
 Kdo byl hybatelem?

Nemám to písemně, jen 
si něco myslím. Nechci se 
k tomu vyjadřovat.

 Jste definitivně pryč 
z politiky?
Odejít z politiky jsem se roz-
hodl už v roce 2009. Členem 
ODS jsem byl ještě v době, kdy 
jsem s její politikou absolutně 
nesouhlasil. Názorově jsem 
se s ní rozešel po roce 2010. 
Tehdy jsem vystupoval proti 
politice Petra Nečase a jeho 
nejbližších spolupracovníků 
typu Marka Bendy. ODS slibo-
vala pravicovou politiku a vý-
sledkem bylo, že se zvyšovaly 
daně, zavedla například milio-

nářskou daň. Navíc po kauze 
fotek z Toskánska jsem říkal, 
že příští roky nepůjde v po-
litice o odvedenou práci, ale 
o bulvarizaci a skandalizaci 
a toho se nechci účastnit. 
Nikdo mi nevěřil.

 Objevil jste se však 
na narozeninách poradce 
prezidenta Zemana Martina 
Nejedlého, říká se, že „umí-
te“ Hrad. Máte s okolím 
prezidenta úzké vazby?
Martin Nejedlý je můj dlou-
holetý rodinný přítel, jezdíme 
jako rodiny společně na dovo-
lenou, znají se naše manželky 
i děti. Znali jsme se dříve, než 
Martin Nejedlý vstoupil na po-
litické kolbiště, a doufám, že 
budeme mít stejný vztah i dál.

 A co se týče prezidenta?
Miloš Zeman je obrovská 
osobnost v polistopadovém 
vývoji neopomenutelná. 
Stejně jsem mluvil o Václavu 
Havlovi nebo Václavu Klauso-
vi. Nemusím s ním souhlasit 
v tisíci věcech. Ale kolik států 
na zeměkouli může říci, že 
má prezidenta, který může 
zvednout telefon a přátelsky 
pohovořit s prezidentem USA, 
prezidentem Ruska a prezi-
dentem Číny? Pokud nám 
jde o zájem České republiky. 
Němci vždy budou sledovat 
jen své zájmy, Francouzi taky. 
Co tedy chceme? Chci na Hra-
dě skutečnou osobnost. Ať mě 
jako voliče neštvou kecama 
o Evropské unii. Samozřejmě 
jsem rád, že v ní jsme. Ale jen 
do okamžiku, kdy budou jed-
nat v zájmu České republiky.

 Jak vnímáte současnou 
politiku?
Od roku 2013 jsme se ocitli 
ve zcela jiné době. Je však 
třeba si říci, co rétorika prů-
zračnosti a protikorupčnosti 
přinesla. V době vládnutí ODS 
přišly protikorupční organi-
zace s novým zněním zákona 
o veřejných zakázkách. Patřil 
jsem k jeho výrazným kriti-
kům. Říkal jsem, že takový zá-
kon zastaví přísun veřejných 
peněz do ekonomiky. Mě a mi-
nistry Martina Kubu a Kamila 

Jankovského tehdy protiko-
rupční iniciativy označovaly 
za kmotry a zpátečníky. Jenže 
pak se stalo skutečně to, před 
čím jsme varovali. Zastavily se 
veřejné investice a protáhla se 
tím krize. Dnes ta nová a čistá 
politická reprezentace přijala 
novelu zákona o veřejných 
zakázkách, která je daleko 
benevolentnější než zákon, 
který jsme nechtěli měnit. A je 
ticho po pěšině.

 Politici dál páchají ne-
pravosti?
Vykastroval se registr smluv. 
A nic se neděje. Dovedete si 

představit, že před rokem 
2013, takzvaně v době temna 
nebo Palerma či jak to Andrej 
Babiš nazývá, by hejtmana 
dělal člověk obžalovaný 
z korupce? Že by tehdy čelná 
místa kandidátek obsazovali 
lidé prvoinstančně odsouzení 
z poškozování spravovaného 
majetku? Umíte si představit, 
že by se zakázka na mýto 
zadala bez soutěže? Nic 
z toho si v době, kdy jsem byl 
v politice, představit neumím. 
A teď zjišťuji, že máme novou 

čestnou dobu a možné to je. 
Ať si každý odpoví sám, kam 
jsme se posunuli.

 Myslíte, že dříve to neby-
la větší divočina?
Jako občanovi mi vadí, když 
Andrej Babiš říká, že přede-
šlých 25 let byla doba temna. 
Pro mě to byly nejkrásnější 
roky života, a přestože jsem 
byl kritikem Václava Havla, 
posílám mu do nebe velkou 
pusu za ty krásné a úžasné 
roky. A jestliže platí, že v roce 
1989 tu byl nějaký Andrej Babiš 
z Nemanic, tak za pětadvacet 
let Palerma se stal druhým 

nejbohatším Čechoslovákem. 
Přitom by mě vůbec nenapadlo 
jeho ani kohokoli jiného soudit 
za členství v KSČ, přestože 
například mí rodiče na ten 
kompromis s režimem nikdy 
nepřistoupili a jsem na to hrdý.   

  Jak je to s velikostí vaše-
ho majetku?
Spravuji majetek za několik 
miliard korun. Jde o široké 
spektrum aktivit zastřešených 
společností Kupiano. Jsme čin-
ní ve stavebnictví, přikoupili 

jsme minoritní podíl u jedné 
z největších firem v železnič-
ním stavitelství, máme hote-
lovou divizi, developerskou 
divizi, máme byznys ve Špin-
dlerově Mlýně. Zadluženost 
skupiny je do deseti procent 
z hodnoty majetku.

 Máte pozemky u budoucí 
stanice trasy metra D Ne-
mocnice Krč, které jsou ale 
policejně zmrazené kvůli vy-
šetřování restituce po velko-
statkáři Bečvářovi. Narušuje 
to nějak vaše developerské 
plány s firmou Bečvářova, 
která pozemky vlastní?
To je velmi zajímavá inves-
tice. Zajímavost investice 
je vždy dána tím, jestli se 
s daným aktivem pojí nějaký 
problém. Cena jde pak totiž 
dolů. V případě společnosti 
Bečvářova jsme usoudili, že 
je natolik právně v pořádku, 
že do ní půjdeme. Jestli je 
samozřejmě někde nějaká 
pochybnost, je třeba ji proše-
třit. Pozemky jsme kupovali 
od restituentů. Za dobu dvou 
let, co vyšetřování probíhá, 
nebyl do dnešního dne nikdo 
z restituentů obviněn. Jde 
spíš o právní výklad situace. 
Přirovnal bych to ke kauze 
Mašínův statek.

  Objevují se však speku-
lace, že za zorganizováním 
restituce tohoto majetku 
jste byl mezi jinými vy nebo 
Roman Janoušek. Jak se 
k tomu stavíte?
To není možné. Restituční 
nároky byly přiznány někdy 
kolem roku 2008. Já jsem se 
do tohoto příběhu vložil až 
o tři čtyři roky později.

 Budete se bránit, pokud 
vyšetřování restituce po Beč-
vářovi poškodí váš byznys?
Společnost Bečvářova si 
půjčila na rozvoj pozemků 
soukromé peníze. Podle toho, 
jak s pozemky pracovala, úvěr 
vracela. Ve chvíli, kdy byla 
omezena v nakládání s po-
zemky, logicky přestala úvěry 
splácet. A může se samozřej-
mě stát, že věřitelé začnou 
vůči společnosti Bečvářova 
uplatňovat své nároky. To je 
jednoduchá věc. Vaši firmu 
začne vyšetřovat policie, ne-
můžete nakládat s majetkem, 
v tu chvíli nejste schopen 
dostát závazkům vůči partne-
rům a může se stát, že firma 
zkrachuje. Po několika letech 
se ukáže, že se nic nestalo. 
A co budete dělat? Žijeme 
v právním státě, tak budete 
chtít náhradu škody, která 
vám ne vlastní vinou vznikla.

 Jako občanovi mi 
vadí, když Andrej 
Babiš říká, že 
předešlých 25 let byla 
doba temna. Pro mě 
to byly nejkrásnější 
roky života.

Pražský 
podnikatel 
vstoupil ve 
druhé polovině 
devadesátých 
let do ODS. Dvanáct let byl 
za občanské demokraty 
zastupitelem a později i radním 
Prahy 10. Vyšší politické posty 
nezastával, z řad vlastní strany 
si ale vysloužil zařazení mezi 
takzvané krajské kmotry. 
Současný Hrdličkův byznys 
zahrnuje například reality, 
stavebnictví nebo zimní sporty.

Tomáš  
Hrdlička (48)



Dokáže ČEZ 
překročit 
svůj stín?
Výsledky ČEZ za rok 2016 
byly pro akcionáře příjem-
ným překvapením. Listo-
padový výhled společnosti 
na celoroční výsledek byl 
výrazně pesimističtější. 
Pomohlo alespoň částečné 
narovnání vztahů ohledně 
přidělování zelených certi-
fikátů pro větrné elektrárny 
v Rumunsku. V opačném 
směru se do hospodaření 
ČEZ již druhý rok drtivě pro-
mítají pokračující odstávky 
českých jaderných elekt-
ráren. Ty za období 2015 
až 2017 připraví akcionáře 
o částku převyšující deset 
miliard korun. 

Na dlouhodobější dno 
si ČEZ zřejmě sáhne letos. 
V dalších letech už by ale 
měl výsledky firmy za-
chraňovat postupný náběh 
plného výkonu jaderných 
elektráren. Ty by se v roce 
2018 mohly dostat na úroveň 
výroby 32 terawatthodin 
elektřiny, která byla původně 
plánována na loňský rok.

Výraznější obrat v hospo-
daření ČEZ by mohlo přinést 

letošní plánované dotažení 
reformy evropského trhu 
s emisními povolenkami 
a také případná dekarboni-
zační otočka německé ener-
getiky po zářijových volbách 
do Spolkového sněmu. Něm-
cům totiž na rozdíl od USA, 
Číny či Británie emise CO

2
 

místo poklesu dále rostou. 
Jak dotažení reformy EU 
ETS, tak změny v Německu 
v sobě nesou příslib navýše-
ní cen elektřiny, a tedy i růst 
zisku ČEZ, který bude mít 
výhodu produkce bezemis-
ních jaderných elektráren. 

Ve firemní strategii ovšem 
ČEZ nedokáže překročit 
svůj stín. Nadále se potýká 
s provozními problémy 
na domácím trhu. Po ztrá-
tách z odstávek jaderných 
elektráren se ukazuje jako 
problémové i spuštění nové 
uhelné elektrárny Ledvice, 
do které už firma investovala 
přes 40 miliard korun.

Velmi sporný je z hledis-
ka firmy nákup větrných 
elektráren v Německu. 
Nákup sta megawattů výko-
nu má přinést do EBITDA 

společnosti 400 milionů 
korun. Návratnost projektu 
na úrovni pěti až šesti pro-
cent je dosahována jen díky 
vysokému úvěrování těchto 
projektů, tedy díky finanční 
páce. A velkou otázkou je, 
zda máme od strategické ná-
rodní energetické společnos-
ti očekávat chování, které by 
slušelo spíše bankám nebo 
pojišťovnám, které se potý-
kají s nadbytkem hotovosti. 

Už vůbec nedává smysl 
oznámená možnost prodeje 
strategického areálu uhelné 
elektrárny Počerady ležícího 
přímo na hnědouhelné pánvi 
s dlouhodobým kontraktem 
na uhlí. Krátkodobě horší vý-
sledky samy o sobě nemohou 
být důvodem se této důležité 
lokality zbavit. Záměr prode-
je navrch přichází ve stra-
tegicky nejméně vhodnou 
dobu. A dokonce poté, co 
sám ČEZ ještě v roce 2015 
odmítl elektrárnu prodat 
za 8,5 miliardy korun. 

Není jasné, jaká bude 
strategie českého státu 
a energetická koncepce, 
neví se, jak se bude vyvíjet 
hnědouhelná energetika 
v regionu. Německá výroba 
elektřiny z hnědého uhlí 
se 25 let téměř nezměnila 
a je otázka, jak se s tím 
vypořádají samotní Němci. 
Elektrárna Počerady ještě 
může hrát v české energetice 
klíčovou roli. 

Autor je analytikem J&T  
a minoritním akcionářem ČEZ

Komentář

Michal Šnobr

Je otázkou, jestli se 
strategická státní 
firma má chovat jako 
banka s nadbytkem 
hotovosti.
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Tvář dne 

 Už toho bylo dost. Pan 
Erdogan a jeho vláda nejsou 
v naší zemi vítáni,

řekl místopředseda německé 
CDU a hesenský premiér 
Volker Bouffier
str. 10
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Glosa

Ústava platí i před volbami
Andrej Babiš napsal Bohuslavu Sobotkovi rozhořčený 
dopis. Stěžuje si, že poslanci se na něm dopouštějí lynče. 
V něčem má šéf ANO pravdu. Bod, který poslanci minulý 
týden projednávali, nesl název „Daňové podvody mini-
stra financí“. To je na jedné straně mazácká provokace 
od Miroslava Kalouska, který onen bod navrhl (tedy i po-
jmenoval) a prosadil, ale současně je to za čárou. Ministr 
financí dosud za žádný podvod odsouzen nebyl, a tudíž 
jde maximálně o podezření. Nicméně usnesení poslanců, 
o něž jde především, už je formulováno korektněji.

I proto by na něj Babiš měl reagovat méně hystericky. 
Jednání poslanců jistě bylo a ještě bude ovlivněno volební 
kampaní. Ale ústava platí i během volební kampaně. 
A v ústavě se píše, že vláda, tudíž i ministr financí, se zod-
povídá poslancům. Sněmovna je v tomto případě suverén. 
Strach a pohrdání, které vůči ní Babiš střídavě projevuje, 
jsou pro demokracii nebezpečnější než jistá rozdovádě-
nost poslanců způsobená blížícím se termínem voleb.
 Martin Čaban

Napsal jsem práci o populární hudbě šedesátých let.  
Ale automatická kontrola pravopisu mě donutila vynechat  
The Beatles, Monkees a Byrds.
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Česko chce modrotisk na seznamu památek UNESCO
Pět zemí střední Evropy včetně České republiky navrhlo na 
zapsání na seznam nehmotného světového kulturního dědictví 
organizace UNESCO tradiční technologii modrotisku. Vrcholu 
obliby dosáhl tento způsob zdobení textilu v 19. století, dnes už 
technologii ovládají jen v několika specializovaných dílnách.

Na evropskou literární cenu jsou nominováni i tři Češi

Na Cenu Evropské unie za literaturu jsou letos nominováni 
tři čeští autoři. Česká porota doporučila prózy Jezero Bianky 
Bellové, Rubikova kostka Vratislava Maňáka a Únava mate-
riálu Marka Šindelky. Ocenění je spojené s odměnou pět tisíc 
eur. /čtk/

Krátce

n Po třinácti letech od 
výstavy v Rudolfinu 
se výtvarník a ilust-
rátor František Skála 
dočkal další velké 
výstavy, a to ve Vald-
štejnské jízdárně.

Dušan Kütner

Všemi dostupnými prostřed-
ky se pokouším sám sobě 
navodit stav úžasu a zpro-
středkovat ho druhým, říká 
k aktuální výstavě ve Vald-
štejnské jízdárně Pražského 
hradu František Skála. Za 
pomoci kurátora Tomáše Po-
spiszyla a architekta Šimona 
Cabana se mu to podařilo.

Celý původně jednolitý 
prostor tvůrci rozčlenili do 
několika menších „muzeí 
v muzeu“ ilustrujících různé 
Skálovy světy.

Autoři dostali možnost si 
mimo jiné pohrát se světlem. 

Fascinující svět úžasu Františka Skály

František Skála: Jízdárna

Kde: Národní galerie – 
Valdštejnská jízdárna
Kdy: do 3. září
Hodnocení: 80 %

NOVÝ
MAGAZÍN

Cena každé přijaté SMS je 99 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné). 
Provozuje CN INVEST, a. s., infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 
hod.,mobil@cninvest.cz, www.platmobilem.cz.

POŠLETE SMS NA ČÍSLO 902 11 VE TVARU:
FINTECH  JMÉNO  PŘÍJMENÍ  ADRESA  MĚSTO  PSČ

OBJEDNÁVEJTE 

I PŘES 
SMS!

PRÁVĚ
V PRODEJI

JAK
PŘEŽIJÍ

ČESKÉ PENÍZE
V INTERNETOVÉ

DOBĚ?
Zakoupíte ve všech prodejnách Geco a Relay.

265233/70 inzerce

OD ROKU 2004. Výstava Františka Skály nabízí jeho práce vytvořené od roku 2004.
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Divák tak může přecházet 
z tmavých zákoutí s bodový-
mi lampami do rozjasněných 
místností plných přirozené-
ho světla.

Držitel Ceny Jindřicha Cha-
lupeckého a spoluzakladatel 
skupiny Tvrdohlaví dokázal 
do prostředí barokní jízdárny 
umístit stovky předmětů 

z doby po roce 2004 – od nej-
menších artefaktů v podobě 
kamínků, nožíků a peněže-
nek až po několikametrovou 
hlavu ztvárňují Ducha lebky, 

či rovněž značně přerostlý 
Zub času. Do všech možných 
předmětů se přitom snažil 
často i s vtipem vtisknout 
symboly reprezentující mýty 
starodávné i současné, jako 
třeba mobilní telefon.

Nechybí ani řada prací 
vycházejících z ilustrací jako 
cestovní deníky nebo metro-
vé obálky propracované do 
posledního detailu. To vše 
ukazuje na fascinující svět 
autorovy imaginace.

Výstava tak patří k těm le-
tos zatím nejvíce povedeným, 
jak o tom o víkendu svědčily 
i desítky lidí čekajících trpě-
livě ve frontě – ostatně stejně, 
jako tomu bylo i před třinácti 
lety v Rudolfinu.

Díla známých českých 
sochařů Františka Bělského 
a jeho druhé ženy Ireny Sed-
lecké jdou do aukce. Stane 
se tak 25. dubna v jejich pů-
vodním ateliéru v britském 
Oxfordu. Dražbu pořádá 
aukční síň Mallams.

Oba umělci v Británii dlou-
hodobě žili. Bělský, který se 
tam proslavil jako Franta 
Belsky, zemřel v roce 2000. 
Jednou z jeho nejslavněj-

ších děl je busta Winstona 
Churchilla vytvořená pro 
univerzitu ve Fultonu. Jako 
jediný také dostal možnost 
portrétovat čtyři generace 
britské královské rodiny.

Osmaosmdesátiletá 
Sedlecká si získala uznání 
portréty známých osobnos-
tí. Jejím dílem je například 
známá třímetrová socha 
Freddieho Mercuryho ve švý-
carském Montreux. /duk/

V Británii vydraží 
díla českých sochařů



n Lidstvo začíná být 
připravené na cestu 
k Marsu technologic-
ky, ale ne biologic-
ky.  Bez genetických 
úprav lidí to nepůjde, 
varují vědci.  

Marek Schwarzmann

Tým výzkumníků vedený 
doktorem kognitivních věd 
Konradem Szocikem z polské 
Univerzity informačních 
technologií a managementu 
v Řešově vydal z etického 
pohledu třaskavou studii. 
Tvrdí, že lidstvo i přes četné 

úspěšné simulace nedokáže 
napodobit podmínky, v nichž 
se ocitnou první osadníci 
Marsu – ať už 
rozdíly spočí-
vají v rozdílné 
gravitaci, 
denním cyklu 
či působení 
radiace. Lidé 
prostě nejsou 
schopni splnit 
podmínky pro 
přežití na rudé 
planetě, tudíž 
nejsou ani 
připraveni 
na kolonizaci vesmíru.

„Nedokážeme předpovědět 
vlivy a změny, které budou 

působit na člověka jako biolo-
gický druh,“ vysvětlil Szocik 
v rozhovoru pro web Gizmo-

do. Adaptace 
lidského orga-
nismu a my-
sli na život 
na Zemi je prý 
natolik silná, 
že se na Marsu 
může zhroutit 
jako domeček 
z karet, což po-
vede k jediné-
mu – zešílení 
a smrti. 

Szocik proto 
tvrdí, že první vlna kolonistů 
bude muset být geneticky 
upravena, aby tvrdé pod-

mínky nového domova i více 
než rok a půl trvajícího letu 
přežila. „Lidé na kolonizaci 
vesmíru nejsou evolučně 
připraveni,“ dodává s tím, že 
nejlepším  způsobem pro pří-
pravu by bylo umělé urychle-
ní evoluce, než se kosmonauti 
vydají do hlubšího vesmíru. 
Cesta prý vede přes genetické 
úpravy a pečlivý výběr podle 
genetických dispozic.

Na Szocikovu studii reago-
val bývalý vedoucí výzkumu 
dopadů vesmírného cestová-
ní na člověka při NASA Mark 
J. Shelhamer. Upozornil, že 
pro výběr astronautů již 
padaly návrhy, aby se brala 
v úvahu jejich predispozice 

například k vyšší odolnosti 
vůči působení radiace. „Je to 
ale tak trochu minové pole,“ 
tvrdí s tím, že zaměstnávání 
lidí na základě určité gene-
tické informace je ilegální. 

Cílem Szocikovy studie 
nebylo předložit jasná 
směrodatná řešení, ale spíše 
podnícení široké diskuze 
o politických, etických 
i biologických dopadech 
vesmírné expanze člověka 
na lidstvo. Znamená to také 
nalézt odpověd na zásad-
ní otázku: Jsme na něco 
takového připraveni a jsme 
připraveni nebo ochotni vzít 
evoluci sama sebe do vlast-
ních rukou?

Foto dne 
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OPRAVENÝ 
SVATOSTÁNEK. 
Lidé stojí frontu, 
aby mohli navštívit 
zrekonstruovanou 
edikulu, svatyni 
v kostele Svatého 
hrobu uvnitř hradeb 
Starého Města v Je-
ruzalémě na místě, 
kde byl podle bible 
pochován ukřižova-
ný Ježíš Kristus. Tým 
řeckých restaurátorů 
opravil Boží hrob po-
prvé po dvou stech 
letech.

Adaptace člověka 
na život na Zemi 
je tak silná, že 
podle vědců může 
vést na Marsu 
k jedinému – 
šílenství a smrti.
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Vědci zjistili, že...

…na Marsu nelze bez genetické úpravy přežít


